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Et meget spændende natur-
fænomen har på det seneste 
ramt Nationalpark Vadeha-
vet, og vi har faktisk fået 
det godt og grundigt doku-
menteret på Fanø Fuglesta-
tion. Kuldeflugt, kuldetræk 
og mange andre ting kal-
des fænomenet, hvor fugle 
i deres adfærd kan udvise 
det modsatte af det forven-
tede efter årstiden. Det kan 
også forlænge det allerede 
pågående og måske afslut-
tede trækmønster, fordi der 
sker en radikal og pludselig 
nedkøling af landjorden. 
Kort fortalt betyder det, at 
fugle søger væk fra kulde 
med is og sne, fordi det be-
grænser mulighederne for 
at fouragere. Uden mad et 
sted må man finde den et 
andet sted. 

Fanø Fuglestations meto-
defaste og standardiserede 
daglige træktællinger blev 
ganske udfordret først i 
december, da kulde og sne 
lagde sin vinterhånd over 
Fanø og resten af landet. 
Fugletrækket i sin slutfase 
i efteråret stoppede næsten, 

men det var kun en sand-
hed med modifikationer. 
Trækket begyndte faktisk 
at gå mod nord og ikke 
mod syd, som er normalen 
om efteråret. Årsagen skal 
søges et par hundrede ki-
lometer sydpå, hvor en stor 
del af Tyskland var ramt af 

et kraftigt temperaturfald 
med følgeskab af sne i rige-
lige mængder. Dette gjorde, 
at de senest gennemtræk-
kende arter som fjeldvåger, 
blå kærhøge, sølvhejrer og 
gæs pludselig vendte om 
over Tyskland og den syd-
lige del af Vadehavet og 

søgte tilbage til de varmere 
områder, de lige var truk-
ket igennem på deres rejse 
sydpå. Derfor sås adskil-
lige af disse arter trække 
nordpå over Høneklitten i 
dagene fra den 2. decem-
ber, mens der samtidigt i 
luften var få andre arter 

som sangsvaner og dros-
ler, der samtidig trak sydpå 
uden at vide, hvad der ven-
tede dem. Det var meget 
spændende at være tilskuer 
til under de daglige træk- 

tællinger.
Fænomenet kuldeflugt 

vil med mere varme somre 

i Syderuropa med tiden 
kunne suppleres med var-
meflugt, hvor vi vil opleve 
fugle fra Centraleuropa 
og Middelhavet i højsom-
meren søge nordpå for at 
komme væk fra den sta-
digt forøgede varme, der 
på samme måde som kulde 
besværliggør eksistensen 
for mange fugle.

Fugle har vinger, og der-
for har de en mobilitet, der 
er mange gange større end 
andre dyregruppers. Den 
mobilitet skaber en tilpas-
ningsdygtighed, der vil 
bringe helt nye fuglearter til 
Danmark som ynglefugle, 
hvilket blåhals, stylteløber 
og andre spændende arter 
allerede har vist. Andre 
kommer til, og det vil vi 
følge på Fanø Fuglestation, 
ligesom vi følger trækket, 
uanset hvilken vej det går.
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Kuldeflugt over Fanø og Vadehavet
Vadehavets fugle

Fanøs skoleelever har fine karakterer
SKOLENYT – Eleverne i 9. klasse på Fanø Skole 

har et af de højeste karaktergennemsnit i landet. Det 
viser nye tal fra Børne- og Undervisningsministeriet. 
I indeværende skoleår kan eleverne på Fanø mønstre 
et snit på 7,8 mens tallet for landet som helhed er på 
7,2.

”Det betyder, at Fanø Kommune er blandt de kom-
muner i landet, hvor gennemsnittet er højest for 
skoleåret 2022/2023”, lyder det fra ministeriet. Helt 
præcis får Fanø Skole en plads som nummer otte på 
listen, der tæller alle landets 98 kommuner.

Tallene tager udgangspunkt i de bundne prøver for 
9. klassetrin og inkluderer udelukkende folkeskoler. 
Der er derfor ikke medtaget efterskoler, specialsko-
ler og andre lignende tilbud, hvor 9. klassetrin også 
indgår.

På toppen af listen ligger de fem nordsjællandske 
kommuner; Lyngby-Taarbæk, Hørsholm, Gentofte, 
Rudersdal og Allerød. I bunden ligger kommunerne 
Lolland, Ishøj, Kalundborg, Ringsted og Haderslev.

Lidt selvmodsigende ligger fraværet ret højt på 
Fanø Skole, nemlig 7,9 procent, fortæller en frisk, 
landsdækkende fraværsundersøgelse. Lolland ligger 
højest med 10 procent. Læser Fanø-børnene mange 
lektier i sygesengen, er de superkvikke – eller er det 
livets skole, der virker? Svaret blæser i vestenvinden.
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Planer om solcelleanlæg på Fanø
FANØ NORD – Fanø Vindmøllelaug planlægger at 
etablere et solcelleanlæg til cirka fem millioner kro-
ner på et areal på Midtbjergevej ved den gamle los-
seplads. Det skal producere 750.000 kWh om året og 
være betalt tilbage på syv år. Det er uden offentlige 
tilskud, oplyser Henrik Gram Madsen fra gruppen af 
initiativtagere. ENT-udvalget nikkede ja på sit sene-
ste møde 30. november, så det kommer op på byråds-
mødet den 18. december. Kommunen foretrækker at 
sælge arealet i stedet for at udleje det.

Øen rundt

Det har skabt vrede, især 
blandt socialdemokraterne, 
men også i Venste, at I sprang 

fra Lycium-aftalen uden at in-
formere jeres konstituerings-
partnere først. Hvorfor gjorde 
du ikke det?

”Lycium var en vanske-
lig sag for vores parti. Vi er 
for udvikling af Fanø, men 
vi vil også gerne værne 
om naturen. Selve idéen 
med at bygge i fredet na-
tur, ville have medført en 
lang sagsbehandling og 
ville formentligt ende på 
EU-niveau. Det ville dræne 
ressourcer fra andre om-
råder. Vi havde en snak 
med baglandet lige inden 
afstemningen og traf en be-
slutning om, at vi ikke ville 
trumfe Lycium igennem 
med det mindst mulige 
flertal. Det er korrekt, at vi 
holdt vores beslutning tæt 
til kroppen. Dels fordi den 
endelige beslutning blev 
truffet i sidste øjeblik, dels 
fordi vi trods andre møder 
på kryds og tværs mellem 
konstitueringspartierne 
heller ikke altid fik at vide, 
når de andre partnere om-
bestemte sig. Det er selvføl-
gelig et sløjt argument ikke 
at udvise ordentlighed, 
fordi de andre ikke gør det, 
men nu blev det, som det 

blev. Vi har hele tiden væ-
ret fortalere for størst mulig 
åbenhed og vil også frem 
over arbejde for dette”. 

Kan borgerne og investoren 
bag hotelprojektet i Rindby nu 
stole på, at Radikale Venstre 
ikke pludselig trækker støtten 
til det også?

”Vi støtter fortsat Hel-
hedsplanen. Og jeg kan 
ikke nogen grund til, at vi 
skulle lade være med det. 
Det er en god plan, hvor 
mange interessenter er ble-
vet inddraget fra begyndel-
sen af projektet.”

Positive samtaler
Lad os gå til det personlige. Du 
har til skoleavisen 10dende 
fortalt, at der er koldt på top-
pen. Du fortalte blandt anet, 
at du blev kritiseret for ikke 
at ’stå på broen’, da færgeram-
pen brød sammen 8. juli. Har 
du udover kritik på de såkaldt 
sociale medier oplevet konse-
kvenser i form af trusler eller 
hærværk, som andre politikere 
har oplevet?

”Nej, tværtimod får jeg 
mange gode og positive 
samtaler med borgerne, når 
jeg færdes rundt på øen el-
ler besøger virksomheder 
og institutioner, og mine 
børn har heldigvis ikke 
mærket noget negativt.”

Stiller du op igen om to år?
”Ja, det er jeg sikker på. 

Det er spændende og ud-
fordrende at være borg-
mester, og jeg er i min bed-
ste alder og kan bidrage 
med endnu mere til det 
gode liv på Fanø. Men i sid-
ste ende er det op til væl-
gerne at bestemme.”

Mange mål er nået
Er der resultater, der støtter 
dig i den beslutning?

”Det synes jeg helt klart. 
Jeg forstår ikke kritikken 
fra mine konstituerings-
partnere. Plejehjemsprojek-
tet er på skinner, vi er i fuld 
gang med at søge midler til 
digerne i Sønderho, kom-
munens kommunikation 
med borgerne er styrket, 
Fanø har fået en klimaplan, 
Ungehuset er det lykkedes 
at få støtte til og gøre til et 
fantastisk sted og så videre. 
På min resultattavle her på 
bordet, er der få røde fel-
ter, der udestår. Resten er 
grønne eller gule, fordi de 
er gennemført eller på vej 
til at komme i mål,” slutter 
Frank Jensen.

Det næste kommunal-
valg kommer i november 
2025. Her får vi at se, hvad 
vælgernes dom bliver.
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Borgmester: Nu skal der gang i bosætningen
Frank Jensen, her fotograferet 
i byrådssalen, er glad for at 
være borgmester.

Også fjeldvåger fik 
nok af kulden sydpå 
og kom tilbage.

Pludselig kulde og megen sne 
i Tyskland fik mange fugle 
som disse bramgæs til at 
rejse tilbage til Vadehavet.


